
6147 116 60: Spørgsmål til ministrene. 6148 

Af Ragnhild Andersen til finansministeren: 

홢Er en kvinde, der bliver enke, pligtig 
at betale sin mands skat, og finder mini- 
steren det i bekræftende fald rimeligt, når 
hendes indtægt efter dødsfaldet er væsent- 
lig lavere end ægtefællernes samlede ind- 
komst?" 

Ragnhild Andersen: En kvinde, der plud- 
selig mister sin ægtefælle, kommer på mange 
måder i en yderst vanskelig situation. Til 
savnet af ægtefællen kommer umiddelbart 
de økonomiske bekymringer, frygten for 
ikke at kunne klare de forpligtelser, der 
hidtil har påhvilet familien, og her er fryg- 
ten for ikke at kunne klare den store skat 
en stor del af en enkes bekymringer. Det 
at skulle betale en stor skat er en meget 
stor belastning for sådanne kvinder. Kun i 
undtagelsestilfælde er en enke således stillet, 
at indtægten efter ægtefællens død forbliver 
den samme som før dødsfaldet. 

I almindelighed vil en hustru, som selv 
har indtægt i ægteskabet, befinde sig i den 
situation, at hun nu kun har sin egen 
indtægt at skulle klare alting for. 

Selv om lovgivningen på andre områder 
tager hensyn til de vanskeligheder, der 
opstår for en kvinde, der bliver enke 홢. jeg 
tænker her især på den særlige lovgivning 
for enker, der er gennemført i de senere 
år 홢 forekommer det mig, at der i skatte- 
mæssig,henseende ikke i almindelighed tages 
rimeligt hensyn til, at en enke kun under 
meget store afsavn vil være i stand til af 
sin egen indtægt at klare den skat, der er 
fastsat efter hendes ægtefælles indtægt. 

Jeg ved vel, at en sådan enke kan søge 
skattevæsenet om nedsættelse. Et  praktisk 
eksempel, jeg var ude for forleden, viser 
imidlertid, at skattevæsenet ingenlunde er 
parat til at afskrive det hidtidige skatte- 
tilgodehavende og straks efter mandens død 
kun at ansætte enken i skat af hendes 
virkelige indtægt i tiden forud og af den 
virkelige indtægt, hun kan regne med frem- 
efter. Det drejer sig om en kvinde, der er 
bosiddende i København, og hvis ægtefælle 
døde i oktober sidste år. Hustruen var og 
er fremdeles selverhvervende, hun arbejder 
på fabrik. Ægtefællernes samlede ansatte 
indkomst var ifølge skattevæsenets opgø- 
relse 17 179 kr. Heraf udgjorde hustruens 

reelle indtægt 10 500 kr., og hendes indtægt 
er fortsat omkring et par hundrede kr. om 
ugen. Selv om Københavns skattevæsen 
indrømmer denne enke et nedslag, må hun 
hver uge betale 60 kr. af som afdrag på 
den skat, der var pålagt ægtefællerne i 
ægteskabets tid. Det vil altså sige, at for- 
uden at hun må betale skat af sin egen 
indtægt, må hun yderligere betale 60 kr. 
ugentlig i afdrag på gælden fra ægteskabets 
tid, og det er jo et meget stort afsavn at 
måtte svare ca. 250 kr. om måneden i 
skattegæld fra ægteskabet. i 홢 

Jeg finder dette forhold urimeligt og 
mener, at selv 0)11 vi ikke har kildeskat, må 
der kunne gennemføres en ændring, således 
at hustruen fra mandens død kun er pligtig 
at svare skat af sin egen indtægt og af den 
indtægt, hun kan regne med fremover. Jeg 
har ladet mig fortælle, at visse enker, som 
overtager boet mod at betale begravelses- 
omkostningerne, kan opnå en sådan ordning, 
hvorved de ikke hæfter for den ægtefællerne 
pålignede skat. Om dette er korrekt, vil jeg 
bede finansministeren bekræfte eller af- . 
kræfte; men under alle omstændigheder 
mener jeg, man bør finde frem til en generel 
ordning, som fritager alle kvinder, der bliver 
enker, for den byrde, der hedder skattegæld 
fra ægteskabet, og ansætter dem i skat af 
den indkomst, de har haft, og som de får 
fremover. Det er derfor, jeg har stillet mit 
spørgsmål til den højtærede finansminister: 
er en kvinde, der bliver enke, pligtig at 
betale sin mands skat, og finder ministeren 
det i bekræftende fald rimeligt, når hendes 
indtægt efter dødsfaldet er væsentlig lavere 
end ægtefællernes samlede indkomst? 

Formanden: Det er nødvendigt, at der er 
mere ro i salen. 

Finansministeren (Philip): Når en gift 
mand afgår ved døden, vedvarer hans 
skattepligt ifølge statsskattelovens § 36, 
stk. 1, indtil udgangen af det skattehalvår, 
hvori dødsfaldet sker. Der kan altså blive 
tale om, at enken skal tilsvare op til et 
halvt års skat, som først forfalder til beta- 
ling efter mandens død. Desuden kan der 
være skatterestancer fra den foregående 
periode. Hvis enken ikke overtager gælds- 
ansvaret i boet efter sin afdøde mand, kan 
de skatter, der er pålignet manden, ikke 


